

## Curriculum

For the full study programme of Subject:	Curriculum for Economics/ Politics for Vocational School Teachers (ISCED 4A/ B)/ Fachspezifische Bestimmungen für das Fach Wirtschaftslehre/ Politik für das Lehramt an Berufskollegs (BK)
Country/University	Germany/ North Rhine-Westphalia/ University of Siegen
In force since (date)	01.10.2003 (updated 03.08.2007)
Short description (in key words)	* full text in German * abstract in German & English * table of classes in German & English

### ABSTRACT (English)

Please note that all students training to become teachers at vocational schools have to have completed a job training before studying.

Depending on whether students decide to study Economics/ Politics as first or second subject, they have to either study 33 or 30 classes (66 or 60 SWS), obtaining 89 or 78 ECTS, respectively. There is also a difference in the number of modules, since one more module is compulsory if Economics/ Politics is the first subject. Apart from that, the study structure is very similar.

In general, students are trained to be able to teach Economics/ Politics according to what is expected of them in the induction phase and, later on, at school. Knowledge in basic political and economical science, theories and methods as well as the subject didactics are taught in the modules. There are 4 (3) basic modules and 7 (7) modules in the main course. (Note: Numbers in brackets refer to second subject studies.) Students have to obtain 30 (24) ECTS in the basic modules to pass their intermediate exam and be allowed to proceed to the main course modules.

There are three compulsory basic modules both for first and second subject, covering the fields of sociology, politics, and economics in three lectures each. For first subject students, a fourth module covering methods and didactics of Economics/ Politics is compulsory.

The main course modules also cover sociology, politics and economics. In economics, it is compulsory to attend Micro- and Macroeconomics as well as business economics. In all other modules it is possible to choose topics freely. There are one module on sociology, two modules on politics and three modules on economics.

Students have to do an internship focussing on subject didactics as part of the didactics module in the main course.

Exams cover didactics only for first subject students, All Economics/ Politics students have to either pass an oral or a written exam in both politics and economics.

## TABLE OF CLASSES (English)

### Basic Course

S-I	Basics of Sociology * lecture: Basic problems of sociology I * lecture: Germany's social structure * lecture: Basic problems of sociology II	6 SWS	To obtain 4 ECTS, students have to either write an exam, do an oral exam or write a term paper.	8 ECTS
P-I	Basics of Politics * lecture: Introduction into the political system of Germany and of the European Union * lecture: Basic problems of politics * lecture: Introduction into political theory	6 SWS	To obtain 4 ECTS, students have to either write an exam, do an oral exam or write a term paper.	8 ECTS
W-I	Basics of Economics * lecture: introduction into economics (2 ECTS) * lecture: introduction into business studies (2 ECTS) * seminar: Micro-/ Macroeconomics OR Economical Politics (4 ECTS)	6 SWS	To obtain 4 ECTS, students have to either write an exam, do an oral exam or write a term paper.	8 ECTS
MD ONLY FOR	Methods and Didactics of Economics/ Politics * lecture: Empirical social	6 SWS		6 ECTS

FIRST SUBJECT	<p>research I</p> <p>* lecture: Empirical social research II OR Theory of Science OR Statistics</p> <p>* Seminar: Basic didactics of Economics/ Politics</p>			
---------------	--	--	--	--

### Main Course

S-II	<p>Advanced Sociology</p> <p>* Empirical Social Research (compulsory for 2<sup>nd</sup> subject)</p> <p>* Sociology of organisations</p> <p>* Analysis of social structure</p> <p>* sociological theories (only first subject) OR Identities/ Cultures/ Political Systems</p>	6 SWS		6 ECTS
P-II	<p>Advanced Politics</p> <p>* Political Fields</p> <p>* Conflicts and Cooperation in Politics</p> <p>* Comparison of Cultures</p>	6 SWS	To obtain 4 ECTS, students have to either write a term paper or sit an exam.	8 ECTS
P-II	<p>Advanced Politics</p> <p>* Political Fields</p> <p>* Conflicts and Cooperation in Politics</p> <p>* Comparison of Cultures</p>	6 SWS	To pass the exam (3 ECTS), students have to either write an exam or do an oral exam.	9 ECTS
W-II	<p>Advanced Economics</p> <p>* Economics in private households</p> <p>* Business Economics (compulsory)</p> <p>* Order/ Systems</p> <p>* Europe/ Foreign Trade</p> <p>* Micro-/ Macroeconomics and politics of economy (compulsory)</p>	6 SWS		6 ECTS

W-II	Advanced Economics * Economics in private households * Business Economics (compulsory) * Order/ Systems * Europe/ Foreign Trade * Micro-/ Macroeconomics and politics of economy (compulsory)	6 SWS	To obtain 4 ECTS, students have to either write a term paper or sit an exam.	8 ECTS
W-II	Advanced Economics * Economics in private households * Business Economics (compulsory) * Order/ Systems * Europe/ Foreign Trade * Micro-/ Macroeconomics and politics of economy (compulsory)	6 SWS	To pass the exam (3 ECTS), students have to either write an exam or do an oral exam.	9 ECTS
FD	Didactics of Economics/ Politics * Basics of subject didactics (only second subject) * Subject Didactics II: Didactic Analysis * Internship * Special Subject Didactics	6 SWS	First subject: 6 ECTS have to be obtained in the internship and by either sitting an exam or writing a term paper. Second subject: The ECTS contain credits for the internship.	13 ECTS (1 <sup>st</sup> subject) 8 ECTS (2 <sup>nd</sup> subject)

#### ABSTRACT (German)

Alle Studenten für das Lehramt an Berufsschulen müssen vor Beginn des Studiums eine Ausbildung abgeschlossen haben.

Abhängig davon, ob die Studenten Wirtschaftslehre/ Politik als Erst- bzw. Zweitfach wählen, müssen sie entweder 33 oder 30 Kurse (66 oder 60 SWS) belegen und 89 bzw. 78 ECTS erwerben. Es gibt auch einen Unterschied in der Anzahl der zu besuchenden Module, da bei der Wahl als Erstfach ein Pflichtmodul mehr zu besuchen ist. Davon abgesehen ist die Struktur sehr ähnlich für Erst- und Zweitfach.

Im Allgemeinen werden die Studenten für Wirtschaftslehre/ Politik als Fach an Berufsschulen danach unterrichtet, was von ihnen im Vorbereitungsdienst und später im Schuldienst erwartet

wird. Grundwissen in Politik- und Wirtschaftswissenschaften, Theorien und Methoden der Fächer sowie Fachdidaktik werden in den Modulen unterrichtet. Es gibt 4 (3) Basismodule und 7 (7) Module im Hauptstudium. (NB: Zahlen in Klammern beziehen sich auf Wirtschaft/ Politik als Zweitfach.) Die Studenten müssen 30 (24) ECTS im Grundstudium erwerben um ihre Zwischenprüfung zu bestehen und danach das Hauptstudium aufnehmen zu können.

Drei der Grundstudiumsmodule sind Pflichtmodule für sowohl Erst- als auch zweitfach. Sie decken die Felder Soziologie, Politikwissenschaft und Wirtschaftswissenschaften ab mit jeweils drei Vorlesungen. Für Erstfach-Studenten gibt es ein viertes Pflichtmodul, das Methoden und Fachdidaktik von Wirtschaftslehre/ Politik abdeckt.

Die Hauptstudiumsmodule behandeln ebenfalls Soziologie, Politik und Wirtschaftswissenschaften. In den Wirtschaftswissenschaften ist es Pflicht, sowohl Makro- und Mikroökonomie als auch Betriebswirtschaftslehre zu besuchen. In allen anderen Modulen können die Schwerpunkte frei gewählt werden. Es gibt ein Soziologie-Modul, zwei Politik-Module und drei Wirtschaftswissenschaften-Module.

Im Hauptstudium gibt es ein verpflichtendes fachdidaktisches Praktikum als Teil des Fachdidaktik-Moduls.

Die Prüfungen decken die Didaktik nur für Erstfach-Studenten ab. Alle Studenten von Wirtschaftslehre/ Politik müssen sowohl in Politik als auch Wirtschaftswissenschaften jeweils entweder eine schriftliche oder eine mündliche Prüfung ablegen.

#### TABLE OF CLASSES (German)

##### Grundstudium

S-I	Grundlagen der Soziologie * Vorlesung: Grundprobleme der Soziologie I * Vorlesung: Die Sozialstruktur Deutschlands * Vorlesung: Grundprobleme der Soziologie II	6 SWS	Um 4 ECTS zu erwerben, müssen die Studenten entweder eine Klausur oder eine Hausarbeit schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.	8 ECTS
P-I	Grundlagen der Politikwissenschaft * Vorlesung: Einführung in das politische System Deutschlands	6 SWS	Um 4 ECTS zu erwerben, müssen die Studenten entweder eine Klausur oder eine	8 ECTS

	<p>und der Europäischen Union</p> <p>* Vorlesung: Grundprobleme der Politikwissenschaft</p> <p>* Vorlesung: Einführung in die politische Theorie</p>		<p>Hausarbeit schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.</p>	
W-I	<p>Grundlagen der Wirtschaftswissenschaften</p> <p>* Vorlesung: Einführung in die Volkswirtschaftslehre (2 ECTS)</p> <p>* Vorlesung: Einführung in die Betriebswirtschaftslehre (2 ECTS)</p> <p>* Seminar: Mikro-/ Makroökonomie ODER Wirtschaftspolitik (4 ECTS)</p>	6 SWS	<p>Um 4 ECTS zu erwerben, müssen die Studenten entweder eine Klausur oder eine Hausarbeit schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.</p>	8 ECTS
MD NUR FÜR ERSTFACH	<p>Methoden und Didaktik von Wirtschaftslehre/ Politik</p> <p>* Vorlesung: Empirische Sozialforschung I</p> <p>* Vorlesung: Empirische Sozialforschung II ODER Wissenschaftstheorie ODER Statistik</p> <p>* Seminar: Grundlagen der Fachdidaktik für Wirtschaft/ Politik</p>	6 SWS		6 ECTS

### Hauptstudium

S-II	<p>Aufbaumodul Soziologie</p> <p>* Empirische Sozialforschung (Pflicht für Zweitfach)</p> <p>* Soziologie von Organisationen</p> <p>* Sozialstrukturanalyse</p>	6 SWS		6 ECTS
------	---	-------	--	--------

	* Soziologische Theorien (nur Erstfach) ODER Identitäten/ Kulturen/ Politische Systeme			
P-II	Aufbaumodul Politikwissenschaft * Politische Felder * Konflikt und Kooperation in der Politik * Kulturenvergleich	6 SWS	Um 4 ECTS zu erwerben, müssen die Studenten entweder eine Klausur oder eine Hausarbeit schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.	8 ECTS
P-II	Aufbaumodul Politikwissenschaft * Politische Felder * Konflikt und Kooperation in der Politik * Kulturenvergleich	6 SWS	Um die Prüfung (3 ECTS) zu bestehen, müssen die Studenten entweder eine Klausur schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.	9 ECTS
W-II	Aufbaumodul Wirtschaftswissenschaften * Ökonomie in privaten Haushalten * Betriebswirtschaftslehre (Pflicht) * Ordnung/ System * Europa/ Außenhandel * Mikro-/ Makroökonomie und Wirtschaftspolitik (Pflicht)	6 SWS		6 ECTS
W-II	Aufbaumodul Wirtschaftswissenschaften * Ökonomie in privaten Haushalten * Betriebswirtschaftslehre (Pflicht) * Ordnung/ System * Europa/ Außenhandel * Mikro-/ Makroökonomie und Wirtschaftspolitik (Pflicht)	6 SWS	Um 4 ECTS zu erwerben, müssen die Studenten entweder eine Klausur oder eine Hausarbeit schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.	8 ECTS

W-II	<p>Aufbaumodul Wirtschaftswissenschaften</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>* Ökonomie in privaten Haushalten</li> <li>* Betriebswirtschaftslehre (Pflicht)</li> <li>* Ordnung/ System</li> <li>* Europa/ Außenhandel</li> <li>* Mikro-/ Makroökonomie und Wirtschaftspolitik (Pflicht)</li> </ul>	6 SWS	Um die Prüfung (3 ECTS) zu bestehen, müssen die Studenten entweder eine Klausur schreiben oder eine mündliche Prüfung ablegen.	9 ECTS
FD	<p>Didaktik von Wirtschaftslehre/ Politik</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>* Grundlagen der Fachdidaktik (nur Zweitfach)</li> <li>* Fachdidaktik II: Didaktische Analyse</li> <li>* Praktikum</li> <li>* Spezielle Fachdidaktik</li> </ul>	6 SWS	<p>Erstfach: 6 ECTS müssen im fachdidaktischen Praktikum und durch eine Klausur oder Hausarbeit erworben werden.</p> <p>Zweitfach: Die ECTS beinhalten die Kreditpunkte für das fachdidaktische Praktikum.</p>	<p>13 ECTS (Erstfach) 8 ECTS (Zweitfach)</p>